
 

PROTOKÓŁ 

KONFERENCJA WIZYTA STUDYJNA W REGIONACH 

WARSZAWA 13-14 LISTOPADA 2023 

 

 

 

Porządek obrad w załączeniu. 

Przebieg obrad dnia 13 listopada 2023: 

Ad.3 

Porządek obrad i sprawy organizacyjne omówił przewodniczący Prezydium, pan Zbigniew 

Tomczak. Do komisji do spraw opracowania rekomendacji zostali powołani: Krystyna Ozga, 

 

Ad.4 

Sprawozdanie Prezydium za okres od 7 listopada 2022  ( w załączeniu) przedstawił przewodniczący 

Zbigniew Tomczak. 

Poinformował też zebranych o rezygnacji pani Krystyny Lewkowicz, założycielki Obywatelskiego 

Parlamentu Seniorów. 

Następnie uczestnicy konferencji ( lista w załączeniu) przedstawili się, podając kilka informacji o 

sobie. Jacek Gibała rekomendował stworzenie listy kontaktów do uczestników konferencji, 

skopiowanie jej i przekazanie uczestnikom. Jego prośba została wykonana. 

 

Ad.5 

Czesław Ochenduszka przeprowadził szkolenie informatyczne  dotyczące głównie polskiej aplikacji  

Click Meeting. 

 

Ad.6 

Krystyna Ozga przypomniała problemy z jakimi Prezydium  musiało się zmierzyć przy organizacji 

Sesji Plenarnej w 2022 roku- ograniczenie tematyki, brak dyskusji. W tym roku problemem było 

ustalenie terminu, propozycja kancelarii sejmu – 20 października, 5 dni po wyborach, nie miała 

sensu. Wstępnie ustalone są możliwości opracowania i wydruku materiałów, obiad, Nie ma 

możliwości zwrotu kosztów przejazdu delegatów. Sesja powinna się odbyć w terminie do 15 

grudnia.  Musimy wszyscy pracować nad uzyskaniem długofalowego patronatu logistycznego na 

realizację programu. Seniorzy stanowią 30% społeczeństwa, powinni mieć mocne mocowanie w 

Parlamencie, zabezpieczenie środków finansowych na działalność. 

Zuzanna Geilke i Krystyna Mroczek wnioskują o zabezpieczenie środków w przyszłym budżecie. 

Bożena Sałacińska – nie ma podstaw prawnych do zwrotu kosztów podróży delegatów. 

Ryszard Kowaluk zaproponował sprawdzenie podstaw prawnych do zwrotu kosztów podróży 

delegatów Parlamentu Dzieci i Młodzieży, wystąpienie z postulatem o rozwiązania prawne w tym 

zakresie. Przypomniał, że delegaci wywodzący się z UTW czy Związku Emerytów korzystają z 

delegacji w swoich organizacjach. 

Marek Pilch zaproponował tematy do rekomendacji: budowanie zaplecza wśród parlamentarzystów, 

propozycje zmian w Ustawie o Osobach Starszych, monitorowanie poprzez zaprzyjaźnionych 

posłów, powinniśmy się spotykać w salach sejmowych. 

Zbigniew Tomczak zauważył, że rekomendacje są w innym punkcie, a nowelizacja Ustawy o 

Osobach Starszych leży w sejmie. 

Ad.7 

Zbigniew Tomczak omawiał  kandydatów do wyróżnienia proponowanych przez Delegatury. 

Niektóre Delegatury nie wskazały nikogo. 

 Ryszard Glanc, przewodniczący Delegatury Dolnośląskiej podał informację, że osoba 

rekomendowana nie wyraziła zgody na przedstawienie jej kandydatury 

Krystyna Mroczek-Delegatura Lubelska nie proponują nikogo. 



Propozycja Barbary Szafraniec- nie jest delegatką OPS. jest delegatką 

Propozycje: Krystyny Lewkowicz, Teresy Bojanowskiej i Teresy  Janiszewskiej  spotkały się z 

ogólną aprobatą. 

 

Ad. 8 

Zbigniew Tomczak przypomniał, że zmianę Regulaminu OPS wymusiło zamknięcie Fundacji 

założonej przez Krystynę Lewkowicz. 

Zmiany dotyczą: 

• akredytacji delegatów- ma być prowadzona przez Prezydia Delegatur, gotowe listy mają być 

zgłaszane do Teresy Janiszewskiej do opracowania technicznego i umieszczenia w bazie; 

• likwidacji funkcji Osób Zaufania Publicznego i Konwentu Seniorów- przewodniczący 

Delegatur mają reprezentować OPS na szczeblu województwa; 

• utworzenia Rady OPS składającej się z 7 członków Prezydium oraz przewodniczących 

Delegatur Regionalnych, której misją ma być wytyczenie głównych zadań dla OPS na 

okresy półroczne, roczne; spotkania w tym składzie były już organizowane online, były 

protokołowane. 

 

Ad.9 

 

 Zbigniew Tomczak przypomniał, że w prace nad regulaminem zaangażowane były w pierwszym 

okresie tylko 2 osoby: Elżbieta Wiśniewska i Zbigniew Tomczak. Dopiero  po jakimś czasie 

włączyła się Komisja Prawna. Szacuje, że zajęło im to około 2,5 miesiąca czyli 400-500 godzin. 

Podziękował Elżbiecie Wiśniewskiej za ogromny wkład pracy przy tworzeniu regulaminu. 

Przewodniczący Komisji Prawnej  Zbigniew Chwaliński, nie mógł uczestniczyć w konferencji 

osobiście. Swoje stanowisko przekazał na piśmie przez Krystynę Ozgę i rozmowę telefoniczną. 

Stwierdził, że aktualna wersja projektu regulaminu spełnia wszystkie wymogi prawne. Rada OPS,  

jest nowym,  organem do podejmowania najważniejszych decyzji. Apeluje o zakończenie prac nad 

regulaminem i przyjęcie go w obecnym kształcie na Sesji Plenarnej. Prace nad modyfikacją 

regulaminu mogą trwać dalej, nowelizacje mogą być składane w każdym roku na posiedzeniach 

plenarnych. Prosi też o delegowanie przedstawicieli Delegatur do komisji prawnej, najlepiej osoby 

z wykształceniem prawniczym, których brakuje w obecnym składzie komisji. 

Uczestnicy konferencji brawami podziękowali panu Zbigniewowi Chwalińskiemu za pracę nad 

regulaminem. 

 

Ad.10 

  Zgłoszone uwagi do projektu Regulaminu: 

• dotyczy Rady – bez określenia „w miarę potrzeb” lecz „co najmniej raz w roku”, dopisać 

„na wniosek przewodniczącego”; 

• Rada OPS działa kolegialnie; 

• w kompetencjach Rady nie powinno być określenia misji, to kompetencja Sesji Plenarnej; 

• „w przypadku równej liczby głosów decyduje głos przewodniczącego”; 

• „przydzielanie funkcji w Prezydium po uprzednim uzgodnieniu”; 

• Zenon Glanc pytał o możliwość skreślenia z listy delegatów prze Prezydium Delegatury i 

zaproponowanie kogoś z listy rezerwowej- decyzja Delegatury jest ostateczna; 

• Zbigniew Tomczak- liczba delegatów w województwie zależna jest od liczby mieszkańców 

według danych GUS, do końca tej kadencji pozostaje bez zmian; w sprawie udziału w 

Radzie przewodniczących Delegatury dopisać „lub osoba upoważniona”; 

• Krystyna Ozga wnioskuje o zamknięcie dyskusji. 

W głosowaniu większość za zamknięciem dyskusji. 

• Jacek Gibała : wzmacnianie roli delegatur, działania na rzecz seniorów, ujednolicenie 

sformułowań: OPS jako ruch społeczny nie organizacja społeczna, mamy zbyt małą liczbę 

delegatów,  propozycja, żeby nie ograniczać liczby osób w Delegaturze; 



• Zuzanna Geilke- wzmocnić Delegatury 

• Zbigniew Tomczak- u podstaw ruchu OPS był pomysł 460 delegatów na wzór Sejmu, 

delegaci reprezentują wiele organizacji Rady Seniorów, Uniwersytety Trzeciego Wieku, 

Związek Emerytów Rencistów i Inwalidów, do OPS delegowani są liderzy tych organizacji, 

delegatury mogą mieć wielu sympatyków ale liczba delegatów jest określona. 

OPS potrzebuje wsparcia logistycznego , nie mamy adresu, pieniędzy.  Stowarzyszenie OPS 

powołane 2 lata temu może być już przekształcone w stowarzyszenie pożytku publicznego więc 

może zbierać 1,5% podatku od podatników, apel do wszystkich o wsparcie OPS; 

• Ewa Woźniak – złożony projekt do Narodowego Instytutu Wolności, stowarzyszenie dostało 

dotację w wysokości 295 000 zł ( wnioskowaliśmy o 500 000) , wydano 30 000 złotych na 

wynajęcie i wyposażenie biura, transze wynoszą 123000zł na rok 2023, 76000 na rok 2024 

oraz 96000 zł na rok 2025; planowane są szkolenia, konferencje, wizyty studyjne; 

• Krystyna Ozga czy można potraktować Sesję Plenarną jako wizytę studyjną i zwrócić 

delegatom 50% zwrotu kosztów podróży, przynajmniej członkom stowarzyszenia; 

• Zbigniew Tomczak-nie można dzielić delegatów, trzeba szukać sponsorów; innych 

rozwiązań. 

 

Ad.12 

● Delegatura Kujawsko-Pomorska – Bożena Sałacińska 

Brak materiałów promocyjnych, plakatów. Posiedzenia Delegatury organizowane w różnych 

miastach: Bydgoszcz, Toruń, Włocławek. Omawiane są problemy seniorów:  teleopieka, 

mieszkania chronione, działalność SOR-u , spotkania z posłem,  wzmocnić akcję promocyjną w 

mediach lokalnych; 

● Delegatura  Warszawsko-Mazowiecka – Elżbieta Wiśniewska zwróciła uwagę na Rady 

Seniorów, współpracować nie konkurować, uzgodnić 1-2 problemy, występować o zmiany 

w prawie, reprezentacją seniorów jest OPS, wnioskowanie o umocowania prawne OPS 

podobnie jak Rady Seniorów, Delegatura ma dobre relacje z Sejmikiem, wspópracuje w 

sprawach seniorów; 

● Delegatura Świętokrzyska-  Janina Łucak wiceprzewodnicząca- Delegatura liczy 16 

członków z różnych środowisk i różnych miast, organizowane posiedzenia w różnych 

miastach, omawianie problemów w terenie, przejazdy na koszt delegatów, w grudniu 2022 

roku było zebranie sprawozdawczo-wyborze, wybrano nowe władze, wątpliwości delegatów 

budzą składki stowarzyszenia oraz wyjazd do Warszawy na własny koszt, brak promocji 

OPS 

● Delegatura Zachodniopomorska – Bartłomiej Nowak- delegaci reprezentują różne 

środowiska senioralne, bardzo dobra współpraca z władzami lokalnymi, Region Przyjazny 

Seniorom; 

● Delegatura Dolnośląska- Ryszard Kowaluk- faworyzowane są Rady Seniorów, OPS mało 

znany w regionie, wzmocnić promocję, dobra współpraca z Wrocławskim Centrum Seniora, 

spotkania delegatów z seniorami; Zdrowe stopy, zdrowy organizm”, spotkanie z 

pełnomocnikiem komendanta Policji, „Żółta Plamka” coroczne badanie wzroku seniorów, 

rozmowy na temat Dolnośląskiej Karty Seniora, „Wrocław bez barier”, „Lato agatowe”. 

 

14 listopada 2023 roku 

AD. 3 

● Delegatura Lubelska- Krystyna Mroczek, delegatura powołana w tym roku, zaczyna 

działalność,  wybrano Prezydium, nawiązuje współpracę z innymi organizacjami, dobra 

współpraca z władzami; 

● Delegatura Lubuska- Jerzy Jabłoński – sprawozdanie dołączone do protokołu, współpraca z 

władzami bardzo dobra, wzmocnić promocję; 



● Delegatura Podlaska- Bożenna Chmielewska- delegatura powołana w 2023 roku, liczy 15 

członków, spotkania w różnych miastach: Wasilków, Dąbrowa Białostocka, Supraśl, bardzo 

dobra współpraca z Radami Seniorów oraz Ośrodkiem Wspierania Podlaskich Rad 

Seniorów, udział w Forach organizowanych przez OWPRS, spotkania z Marszałkiem, 

Wojewodą, na razie współpraca  słaba, wzmocnić promocję OPS, sprawa 

finansowania;spotkanie delegatów z Radą Seniorów z Łomży i Supraśla z kandydatem na 

senatora Maciejem Żywno, rekomendacje: łatwiejszy dostęp do geriatrów, telefon dla 

seniora, zajęcie się wykluczeniem komunikacyjnym, wprowadzenie w programach studiów 

medycznych podstawowej wiedzy na temat geriatrii, centra informacyjne dla seniorów; 

 

● Delegatura Warmińsko-Mazurska- Zenon Glanc- 7 lat istnienia delegatury i niewielu 

seniorów wie o jej istnieniu, wysyłane są pisma z Delegatury do władz miejscowości, z 

których pochodzą poszczególni delegaci o ich pracy w Delegaturze, współpraca z 

Marszałkiem i Wojewodą bardzo dobra, wykonanie wizytówek dla delegatów ze środków 

Marszałka, współpraca z Federacją UTW, firmowanie przez OPS działań na rzecz seniorów 

jako forma promocji OPS; 

● Delegatura Śląska- Zuzanna Sklorz Geilke- odbyły się 2 posiedzenia ze Śląską Radą do 

spraw Seniorów, omawiane problemy śląskich seniorów, wybrano zarząd delegatury, 

konferencja Miasto Przyjazne Starzeniu z udziałem Zbigniewa Tomczaka, Zdzisława 

Czarneckiego oraz przedstawicieli delegatur Małopolskiej i Mazowieckiej; 

● Delegatura Łódzka- Krystyna Ozga- 25 delegatów, inauguracja bardzo uroczysta , Urząd 

Marszałkowski finansuje i wspiera , ranga OPS w województwie wzrasta,  promocja w 

mediach, cykliczny program w radiu, Seniorada Sportowa w Sieradzu, Światowy Dzień 

Seniora w Teatrze Wielkim w Łodzi, współpraca z innymi delegaturami; 

● Delegatura Pomorska- Jacek Gibała- delegatura działa na podstawie ustawy o Osobach 

Starszych, należy dbać, żebyśmy byli obecni w dokumentach na szczeblu województwa, w 

sprawozdaniach do ministerstwa, sprawozdania są prezentowane na posiedzeniach komisji 

sejmowych , informacja o OPS dociera do posłów, prezentacja o działalności Delegatury w 

załączeniu, delegaci wyposażeni w legitymacje OPS, informujące o członkostwie oraz 

prośba o pomoc w realizacji zadań, ogłoszenie konkursu dla gmin przyjaznych seniorom, 

delegaci dyskutowali nad rozwiązaniami regulaminu OPS 

Bożena Sałacińska zwróciła uwagę na stary znak graficzny OPS na legitymacji delegata z 

Delegatury Pomorskiej, znak powinien być jeden, przestrzegany we wszystkich dokumentach, 

wizytówkach itp. 

Zbigniew Tomczak - przyjęliśmy znak graficzny opracowany przez biuro Sejmu, powinniśmy go 

stosować w celu nobilitacji i podniesienia prestiżu. 

● Delegatura Małopolska- Marek Pilch- liczy 30 osób, w tym 6 z Krakowa,  Bardzo dobre 

relacje z władzami województwa i miasta Kraków, wspólna konferencja z Delegaturą 

Śląską, w załączeniu odniesienie się do artykułu w  63 numerze „Głosu Seniora” na temat 

Obywatelskiego Parlamentu Seniorów. Powinniśmy być wpisani w struktury państwowe, 

finansowani z budżetu. 

 

Zbigniew Tomczak wypowiedział się na temat proponowanych zmian w ustawie do spraw Osób 

Starszych (  tekst w załączeniu). 

Krystyna Ozga- poprosić Komisję Prawną o opinię proponowanych zmian. 

Marek Pilch- apel o delegowanie do Komisji Prawnej prawników z wykształcenia. 

 

Ad.6 

Prezentacja pani Doroty Siwiec, eksperta przy Rzeczniku Praw Obywatelskich na temat przemocy 

wobec osób starszych. Wszystkie informacje są dostępne na stronie internetowej Rzecznika Praw 

Obywatelskich. W piątek 17 listopada konferencja online dla wszystkich chętnych. Konkurs na 

dobre praktyki w programach dla seniorów. 



 

 

Ad.7 

 Rekomendacje przedstawiła Krystyna Ozga: 

• projekt nowelizacji ustawy o Osobach Starszych skierować do Komisji Prawnej, 

• apel do przewodniczących Delegatur o zgłaszanie prawników do Komisji Prawnej, 

• Prezydium OPS przygotuje Sesję Plenarną do 15 grudnia 2023, 

• zorganizować spotkanie przewodniczących delegatur z Komisją Prawną, 

• uaktualnić listę delegatów na Sesję Plenarną, 

• przyjąć nowy regulamin na Posiedzeniu Plenarnym, 

• zachęcać do wstępowania do stowarzyszenia OPS, 

• wzmocnić organizacyjnie OPS – w województwach i kraju, poprzez twarde zapisy w 

ustawie 

Jacek Gibała: 

• zwiększyć kontakty między prezydium a delegaturami, 

• w regulaminie prawo interpretacji-wykładni dla Rady OPS, 

Bożena Sałacińska 

• wzajemne zapraszanie się delegatur, 

• wyraźne zaznaczenie jednego, obowiązującego  logo OPS 

 

Wystąpienie posła Michała Szczerby: 

Poseł Michała Szczerba skierował szczególne podziękowania Krystynie Lewkowicz za powołanie i 

prowadzenie OPS a do wszystkich za wolę przetrwania mimo niesprzyjających warunków. Zgłosił 

swój akces do Komisji Senioralnej. Planuje rozmowę z Marszałkiem Sejmu Szymonem Hołownią 

na temat powrotu OPS do Sejmu, wraca też do Sejmu Parlament Dzieci i Młodzieży.  Podziękował 

też Zbigniewowi Tomczakowi za podjęcie się przewodniczenia Prezydium OPS.  Posiedzenie 

Plenarne  w Sejmie jeszcze w tym roku. 

Krystyna Ozga- uzgodnione są w kancelarii sejmu środki na materiały, gadżety, obiad, nie ma 

pieniędzy na zwrot kosztów podróży delegatów. 

Jacek Gibała – nie ma możliwości pozyskania pieniędzy na dojazd. 

Poseł Szczerba- trzeba sprawdzić jak finansowane były przejazdy dzieci i młodzieży. 

Zuzanna Geilke – nie ma możliwości sfinansowania przejazdów w tym roku, trzeba szukać 

rozwiązań w województwach. 

Poseł Szczerba- Rada OPS powinna być zapraszana na Komisje dyskutujące w sprawach seniorów, 

Sesję Plenarną OPS powinni otwierać marszałkowie Sejmu i Senatu. Marszałek Małgorzata 

Kidawa-Błońska jest całym sercem za OPS. Może uda się pozyskać środki z senatu. Dotacje dla 

OPS powinny być przy ministerstwie, oraz  przy sejmikach wojewódzkich, na 3 lata.  Obiecuje 

wsparcie OPS niezależnie od tego jakie zadania dostanie w nowym Sejmie. 

       Zbigniew Tomczak podziękował panu posłowi za przybycie, wszystkim uczestnikom 

konferencji za aktywną obecność. 

 

Na tym protokół zakończono. 

 

 

Protokołowała:                                                                                                 Przewodniczył: 

 

Bożenna Chmielewska                                                                                Zbigniew Tomczak 

 

 

 


